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Zápis z 315. zasedání Rady pro výzkum, vývoj a inovace 
konaného 6. května 2016 na Úřadu vlády ČR 

 
Přítomní členové: předseda Rady MVDr. Pavel Bělobrádek, Ph.D., MPA; 

1. místopředsedkyně Rady prof. MUDr. Eva Syková, DrSc., FCMA; 
místopředseda Rady prof. Ing. Petr Dvořák, CSc.; místopředseda Rady Mgr. 
Arnošt Marks, Ph.D.; PhDr. Pavel Baran, CSc.; Ing. Jaroslava Domkářová, 
Ph.D., MBA, LL.M; doc. Ing. Karel Havlíček, Ph.D., MBA; prof. Ing. Štěpán 
Jurajda, Ph.D.; prof. Tomáš Jungwirth, Ph.D.; doc. RNDr. Jan Konvalinka, 
CSc.; prof. Dr. Ing. Zdeněk Kůs; doc. Ing. Jaroslav Machan, CSc.; prof. Ing. 
Jitka Moravcová, CSc.; Ing. Eduard Palíšek, Ph.D., MBA; prof. MUDr. Julius 
Špičák, CSc., prof. Ing. Ivo Vondrák, CSc. 

Omluveni:  RNDr. Zdeněk Havlas, DrSc.  

Hosté: Ing. Jana Říhová, Ing. Robert Plaga, Ph.D. (MŠMT), Mgr. Jana Havlíková 
(MPSV), Ing. Jan Kříž (MŽP), Ing. Petr Očko, Ph.D. (TA ČR), Mgr. Kamil 
Rudolecký (MD) 

 
Program:  
 
A) BODY K PROJEDNANÍ – s rozpravou 

A1) Návrh výdajů SR VaVaI na rok 2017 se střednědobým výhledem na léta 2018 
a 2019 a dlouhodobým výhledem do roku 2021 – vypořádání meziresortního 
přip. řízení  

A2) Metodika hodnocení 2017+  

A3) Stanovisko Rady k Programu na podporu aplikovaného společenskovědního 
a humanitního výzkumu, experimentálního vývoje a inovací ÉTA 

B) BODY K PROJEDNÁNÍ – bez rozpravy 

B1) Výroční zpráva RVVI za rok 2015  

B2) Výsledek posuzování výzkumných organizací v roce 2016 

C) BODY PRO INFORMACI 

C1) Informace z EU   

C2) Informace z jednání vlády  

C3) Návrh na založení konzultačního orgánu RVVI (zahraniční Rady) 

C4) Implementace NP VaVaI 

C5) Zápis z 85. jednání KHV 

C6) Informaci o přípravě programu THETA 

D) RŮZNÉ 
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Průběh jednání: 

Předseda Rady dr. Bělobrádek zahájil 315. zasedání Rady a nechal hlasovat o návrhu 
programu a o zápisu z 314. zasedání Rady.  

1. Schválení programu 

Pro návrh usnesení hlasovalo všech přítomných 16 členů Rady. 

Usnesení: 

Rada schvaluje program 315. zasedání. 

2. Zápis z 314. zasedání Rady 

Pro návrh usnesení hlasovalo všech přítomných 16 členů Rady. 

Usnesení: 

Rada schvaluje zápis z 314. zasedání. 

A) BODY K PROJEDNANÍ – s rozpravou 

A1) Návrh výdajů SR VaVaI na rok 2017 se střednědobým výhledem na léta 2018 
a 2019 a dlouhodobým výhledem do roku 2021 – vypořádání meziresortního 
přip. řízení 

Místopředseda Rady Mgr. Marks uvedl první klíčový bod, ve kterém byl předložen přehled 
vypořádání připomínek z meziresortního připomínkového řízení k materiálu pro jednání vlády 
a současně kompletní materiál pro jednání vlády.  

Předložený návrh rozpočtu zohledňuje financování potřeb „rezortního aplikovaného 
výzkumu“ i roli Technologické agentury ČR (dále jen „TA ČR“) jako implementační agentury 
pro realizaci programů výzkumu připravených ministerstvy dle jejich potřeb (např. nově 
připravovaný program BETA2).  

Posílení role zřizovatele výzkumné organizace (dále jen „VO“) se projeví přesunem 
institucionální podpory na ministerstva, která po reformě ztratila roli poskytovatele. 
V současné době jsou rezortní VO financovány z rozpočtu MŠMT (popř. MV), a to 
i v případě, že zřizovatelem je jiné ministerstvo, které tak nemá vliv na jejich financování. 
V návrhu rozpočtu dochází ke změně v této oblasti. Součástí návrhu rozpočtu na VaVaI je 
personální zajištění rezortního výzkumu.  

Předseda Rady dr. Bělobrádek informoval Radu o jednáních, která probíhala na Ministerstvu 
financí k návrhu rozpočtu na VaVaI. Následně přizval hosty k tomuto bodu.  

Dostavili se zástupci resortů, které mají specifické požadavky. Jako zástupkyně Ministerstva 
práce a sociálních věcí přišla ředitelka Mgr. Havlíková, za Ministerstvo životního prostředí 
náměstek Ing. Kříž a za Ministerstvo dopravy náměstek Mgr. Rudolecký. Hosté postupně 
prezentovali požadavky svých resortů, které se z velké části týkají návratu k době, kdy tato 
ministerstva měla své samostatné rozpočtové kapitoly na VaVaI. Zdůraznili, že v současné 
situaci nemohou plnit své závazky ke svým veřejným výzkumným institucím jak z finančních, 
tak z personálních důvodů. 

Na toto téma proběhla diskuse přizvaných hostů, doc. Havlíčka, doc. Machana, Mgr. Markse, 
doc. Konvalinky, prof. Jurajdy a prof. Vondráka. 

Předseda Rady dr. Bělobrádek doplnil diskusi s tím, že součástí návrhu rozpočtu na VaVaI 
bude personální zajištění rezortního výzkumu s ohledem na nutnost zajištění i zlepšení 
koncepční činnosti a přípravy programů. 
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Předseda Rady dr. Bělobrádek dále vysvětlil, že proti původnímu návrhu je navrženo navýšit 
v příštím roce rozpočet TA ČR o 250 mil. korun. Důvodem je posílení programu EPSILON 
zaměřeného na projekty s rychlým uplatněním v nových produktech, výrobních postupech 
a službách. Při přípravě rozpočtu nebyly ze strany TA ČR tyto výdaje včas nárokovány, proto 
byly do celkového návrhu rozpočtu doplněny nyní. Návrh rozpočtu TA ČR v programu 
EPSILON bude posílen z návrhů rozpočtů MPO ve výši 150 mil. Kč a GA ČR ve výši 100 mil. 
Kč.  

Následně přizval do diskuse zástupce za MŠMT ředitelku Ing. Janu Říhovou a náměstka 
Ing. Roberta Plagu, Ph.D. 

Ing. Plaga shrnul, že ze strany MŠMT nejsou žádné výhrady k předloženému návrhu 
rozpočtu. 

Ing. Filip k tomu připomněl, že s blížícím se horizontem let 2020 - 2023 se bude financování 
systému VaVaI přizpůsobovat výlučně národnímu financování (tj. bez masivní podpory 
z EU). Po roce 2020/2023 budou hlavní zdroje dlouhodobého stabilního financování 
představovat národní zdroje na rozvoj výzkumných organizací a na velké infrastruktury 
pro VaVaI. Tyto otázky řeší usnesení vlády ze dne 21. prosince 2015 č. 1066 (o návrzích 
velkých infrastruktur pro VaVaI pro poskytování účelové podpory v letech 2016 až 2022) 
a č. 1067 (k posílení jistoty a dlouhodobé stability systému výzkumu, vývoje a inovací 
po ukončení programovacího období Evropských strukturálních a investičních fondů 
a k přípravě návrhu rozpočtu výzkumu, experimentálního vývoje a inovací na léta 2017, 
střednědobého výhledu a dlouhodobého výhledu do roku 2021) z 21. prosince 2015. 

Proběhla diskuse za účasti 1. místopředsedkyně Rady prof. Sykové, místopředsedy Rady 
Mgr. Markse, doc. Havlíčka, doc. Konvalinky, prof. Kůse a Ing. Plagy na téma možností 
mezinárodní spolupráce v gesci MŠMT. Dalším tématem diskuse bylo navýšení rozpočtu 
TA ČR a přesuny v rozpočtu GA ČR a MPO. Doc. Palíšek vznesl dotaz, proč je na činnost 
Rady určeno 200 milionů. Mgr. Marks vysvětlil, že se jedná v prvé řadě o výplaty hodnotitelů, 
je zde také určitá rezerva na změny v hodnocení a současně je z této částky financován 
provoz Sekce VaVaI. 

Předseda Rady dr. Bělobrádek v diskusi znovu vysvětlil přesuny v návrhu rozpočtu 
a připomněl, že Rada ve svém návrhu podle § 5a odst. 2 Zákona vycházela 
ze střednědobého výhledu schváleného usnesením vlády ze dne 23. září 2015 č. 748. Pro 
rok 2019 byly vzaty v úvahu stejné údaje jako v roce 2018. S ohledem na harmonogram 
přípravy návrhu zákona o státním rozpočtu na rok 2017 nejsou k dispozici údaje o konečné 
výši návrhu rozpočtu fondů ESIF (programy OP VVV a OP PIK). Konečná výše 
předfinancování bude k dispozici až v průběhu měsíce července 2016. K tomuto termínu 
bude stanovena konečná výše spolufinancování fondů ESIF. Poděkoval následně 
zástupcům MŠMT za spolupráci a vstřícnost v jednání.  

Místopředseda Rady Mgr. Marks na závěr navrhl úpravu návrhu usnesení. 

Pro doplněný návrh usnesení hlasovalo všech přítomných 16 členů Rady. 

Usnesení: 

Rada  

1. ukládá posílit návrh rozpočtu TA ČR v programu EPSILON z návrhů rozpočtů MPO 
ve výši 150 mil. Kč a GA ČR ve výši 100 mil. Kč s tím, že prostředky budou spojeny 
s podporou velkých infrastruktur, 

2. schvaluje předložený „Návrh výdajů státního rozpočtu České republiky na výzkum, 
experimentální vývoj a inovace na rok 2017 se střednědobým výhledem na léta 2018 
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a 2019 a dlouhodobým výhledem do roku 2021“, včetně vypořádání meziresortního 
připomínkového řízení, po úpravách dle předchozího bodu, 

3. ukládá Sekci VaVaI předložit tento materiál na jednání vlády. 

A2) Metodika hodnocení 2017+ 

Další bod uvedla prof. Moravcová, připomněla předložení vypracované „Metodiky hodnocení 
výzkumných organizací“ na minulém 314. zasedání Rady a navázala na usnesení k tomuto 
bodu, které mimo jiné uložilo jí, jako předsedkyni Komise pro hodnocení výsledků 
výzkumných organizací a ukončených programů (po projednání v KHV), aby ve spolupráci 
se Sekcí VaVaI předložila materiál na 315. zasedání RVVI. Protože mezitím Sekce VaVaI 
vypracovala negativní stanovisko k předloženému dokumentu, ve kterém je velké množství 
připomínek a s kterým nebyla dosud seznámena KHV, nebylo možno přepracovaný podklad 
tak rychle předložit. 

Místopředseda Rady Mgr. Marks upozornil, že k této problematice proběhne ještě mnoho 
jednání, na toto téma bude v červnu pracovní jednání Rady a budou se jím zabývat dvě 
řádná zasedání Rady. 

Místopředseda Rady prof. Dvořák informoval, že dva dny před tímto zasedáním Rady se 
v širším kruhu vybraných členů Rady sešlo předsednictvo Rady a vypracovalo plán postupu 
prací. Další jednání na toto téma proběhnou na KHV, až bude seznámena se stanoviskem 
Sekce VaVaI. 

Proběhla krátká diskuse za účasti předsedy Rady dr. Bělobrádka, doc. Konvalinky, 
prof. Jungwirtha, Mgr. Markse a prof. Moravcové, z které vyplynul stručný návrh usnesení. 

Pro návrh usnesení hlasovalo všech přítomných 16 členů Rady. 

Usnesení: 

Rada bere na vědomí ústní informaci o stavu prací na Metodice 2017+. 

A3) Stanovisko Rady k Programu na podporu aplikovaného společenskovědního 
a humanitního výzkumu, experimentálního vývoje a inovací ÉTA 

Ing. Korbelová uvedla další bod, ke kterému byl přizván jako host předseda TA ČR 
Ing. Očko.  

Návrh Programu na podporu aplikovaného společenskovědního a humanitního výzkumu, 
experimentálního vývoje a inovací ÉTA (dále jen „Program“) předložila ke stanovisku Rady 
pro výzkum, vývoj a inovace (dále jen „Rada“) Technologická agentura České republiky. 
Program má navázat na Program na podporu aplikovaného společenskovědního výzkumu 
a experimentálního vývoje OMEGA, jehož poslední veřejná soutěž proběhla v roce 2015. 
Doba trvání programu se předpokládá v letech 2018 – 2027, tj. 10 let. Celkové výdaje 
na Program se předpokládají ve výši 3 900 mil. Kč, z toho výdaje ze státního rozpočtu činí 
3 200 mil. Kč. Návrh Programu je předložen před zahájením prací na státním rozpočtu na rok 
2018, kdy má být Program zahájen. S ohledem na výši schválených nadpožadavků Rady 
do střednědobého výhledu je v návrhu rozpočtu schváleném na 314. zasedání Rady 
rozpočet programu ETA kryt plně v roce 2018 a částečně v roce 2019, a to do výše 
357,5 mil. Kč. 

Rada ve svém Stanovisku hlavně požaduje zkrácení plánované doby trvání Programu na pět 
let a současně stanovit nejen minimální, ale i maximální dobu trvání projektů. Vzhledem 
k charakteru Programu Rada dále požaduje do návrhu Programu uvést, zda a jakým 
způsobem budou důsledně monitorovány možné duplicity některých projektů v rámci jiných 
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programů, kterých je třeba se vyvarovat. Jedná se nejen o možné duplicity s programy 
ministerstev kultury a zdravotnictví, ale také zemědělství, vnitra a obrany a některými 
projekty týkajícími se problematiky životního prostředí a dopravy.  

V závěru Stanoviska Rada konstatuje, že navrhovaný Program je relevantním nástrojem 
pro podporu aplikací plynoucích ze společenských a humanitních věd a pokládá jej 
za potřebný, zároveň však doporučuje poskytovateli návrh Programu dopracovat ve smyslu 
připomínek a poté jej předložit k novému stanovisku. 

Proběhla krátká diskuse ke stanovisku Rady za účasti Ing. Očka, dr. Barana a Ing. Korbelové 
na téma možnosti zkrácení doby trvání programu. 

Pro návrh usnesení hlasovalo přítomných 14 členů Rady. 

Usnesení: 

Rada 

1. schvaluje Stanovisko k materiálu „Program na podporu aplikovaného 
společenskovědního a humanitního výzkumu, experimentálního vývoje a inovací 
ÉTA“, 

2. ukládá Sekci VaVaI zaslat Stanovisko TA ČR. 

B) BODY K PROJEDNÁNÍ – bez rozpravy 

B1) Výroční zpráva RVVI za rok 2015 

Předseda Rady dr. Bělobrádek uvedl, že Výroční zpráva Rady pro výzkum, vývoj a inovace 
(dále jen „Rada“), zpracovaná podle závazné osnovy, je předkládána každoročně vládě 
pro informaci (na základě usnesení vlády ze dne 20. února 2002 č. 175 k Rozboru poradních 
a pracovních orgánů vlády, kterým se ukládá předsedům poradních a pracovních orgánů 
vlády předkládat pravidelné výroční zprávy příslušných poradních a pracovních orgánů vládě 
do 31. května následujícího roku). 

Připomněl, že Rada již předložila vládě ke konci roku 2015 „Zprávu o činnosti Rady 
pro výzkum, vývoj a inovace za rok 2015“ jako součást materiálu, kterým byly navrženy 
odměny za výkon veřejné funkce za rok 2015 členům Rady a členům jejích odborných 
a poradních orgánů. Tuto zprávu vláda vzala na vědomí svým usnesením ze dne 
14. prosince 2015 č. 1041. Uvedená zpráva je přílohou této výroční zprávy. 

Protože je tento materiál (Výroční zpráva RVVI za rok 2015) určen vládě pouze 
pro informaci, není předkládán do meziresortního připomínkového řízení. 

K tomuto materiálu neproběhla žádná diskuse. 

Pro návrh usnesení hlasovalo přítomných 13 členů Rady. 

Usnesení: 

Rada 

1. schvaluje „Výroční zprávu Rady pro výzkum, vývoj a inovace za rok 2015“, která byla 
vypracována podle závazné osnovy, 

2. doporučuje předsedovi Rady předložení tohoto materiálu vládě pro informaci. 

B2) Výsledek posuzování výzkumných organizací v roce 2016 

Další bod uvedla Ing. Korbelová s tím, že Ministerstvo průmyslu a obchodu (dále jen „MPO“) 
zaslalo do konce března 2016 Úřadu vlády České republiky 2 žádosti o posouzení. Radě se 
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tedy předkládá výsledek posouzení dvou uchazečů o zařazení na seznam výzkumných 
organizací - VVUÚ výzkum a vývoj, s.r.o. (Vědecko-výzkumný uhelný ústav s posláním řešit 
především problematiku bezpečnosti a technologií používaných v hlubinných dolech 
a těžkém průmyslu) a VÚKV, a.s., (Výzkumný ústav kolejových vozidel se zabývá vývojem 
a testováním kolejových vozidel a jejich částí spolu s dalšími komponenty dopravního 
strojírenství).  

První uchazeč předložil opravené a doplněné podání, žádost druhého uchazeče byla 
při minulém hodnocení (311/B2) podána mimo poskytovatele, tedy v rozporu s Postupem. 
Proto byla odmítnuta a nyní ji žadatel předložil prostřednictvím MPO. Základním kritériem 
pro posouzení daného subjektu (uchazeče/příjemce) je naplnění definice výzkumné 
organizace dle nařízení Komise. Pro posouzení, zda subjekt splňuje nebo nesplňuje definici 
výzkumné organizace, schválila Rada na svém 298. zasedání „Postup při posuzování 
výzkumných organizací“ (v bodě 298/A2).  

Na základě posouzení splnění kritérií dle Postupu je navrženo, aby Rada vydala doporučení 
u obou posuzovaných subjektů, že mohou být považovány za výzkumné organizace, neboť 
podle názoru Rady splňují podmínky definice výzkumné organizace. 

Místopředseda Rady prof. Dvořák poznamenal, že v budoucnu v souvislosti s novým 
vysokoškolským zákonem bude třeba upravit definici výzkumné organizace a institucionální 
akreditac. Dr. Sychra připomněl, že VO jsou definovány evropskými předpisy a není možné 
to redefinovat národními předpisy. 

Pro návrh usnesení hlasovalo přítomných 14 členů Rady. 

Usnesení: 

Rada 

1. schvaluje výsledek posuzování výzkumných organizací v dubnu 2016, 

2. ukládá Sekci VaVaI zveřejnit výsledek na stránkách www.vyzkum.cz. 

C) BODY PRO INFORMACI 

C1) Informace z EU 

C2) Informace z jednání vlády 

C3) Implementace NP VaVaI 

C4) Zápis z 85. jednání KHV 

C5) Informace o přípravě programu na podporu aplikovaného výzkumu, 
experimentálního vývoje a inovací THÉTA 

Předseda Rady dr. Bělobrádek stručně informoval o jednotlivých bodech pro informaci. 
Místopředseda Rady Mgr. Marks upozornil na předložení „Implementačního plánu Národní 
výzkumné a inovační strategie pro inteligentní specializaci České republiky 2016-2017“ dne 
18. dubna 2016 vládě pro informaci. 

Ing. Korbelová informovala o připravovaném Programu na podporu aplikovaného výzkumu, 
experimentálního vývoje THÉTA od TA ČR, jehož cílem je výzkum a vývoj v oblasti 
energetiky se zaměřením na zajištění státního dozoru v oblasti jaderné bezpečnosti, nové 
technologie a dlouhodobé technické perspektivy. 

Pro návrh usnesení hlasovalo přítomných 15 členů Rady. 

Usnesení: 

http://www.vyzkum.cz/
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Rada bere na vědomí body pro informaci. 

D) RŮZNÉ 

V rámci bodu Různé informoval stručně Ing. Marek o stavu hodnocení, které probíhá 
bez větších potíží a ve stanovených termínech. Hodnocení OVHP skončí do konce května, 
Expertní panely do poloviny června. 

Dále proběhla krátká diskuse za účasti doc. Konvalinky, místopředsedy Rady Mgr. Markse 
a Ing. Marka na téma prodloužení smlouvy pro provoz informačního systému VaVaI. 

Protože do diskuse nebyly další příspěvky, ukončil předseda Rady dr. Bělobrádek 
315. zasedání Rady. 

 

Zapsala: Ing. Bártová                                                  Schválil: předseda Rady dr. Bělobrádek 


